

COMUNICADO

Gobierno de Gibraltar

Discurso del Ministro Principal ante el Parlamento – 28 de mayo de 2020

Gibraltar, 28 de mayo de 2020

Señor Presidente

El periodo transcurrido desde la última reunión de este Parlamento será tema de conversación durante muchos años.

Ha sido una época a la que haremos referencia en nuestra historia durante varias generaciones.

Cuando suspendimos *sine die* la última reunión, mis palabras finales al Parlamento en aquel momento fueron que “la comunidad debía prepararse para un impacto”.

No es habitual que el principal líder político electo de esta comunidad tuviese que emplear esas palabras, en tiempos de paz, en esta Cámara.

Pero esa era la situación aquel 20 de marzo, Señor Presidente.

Sabíamos que estábamos tan preparados como resultaba posible para la llegada de una oleada de Covid 19.

Sabíamos que teníamos que esperar lo mejor.

Y sabíamos que debíamos prepararnos para lo peor.

Pero incluso en esa situación teníamos clara una cosa: no queríamos perder a ni un solo gibraltareño ni ningún residente de Gibraltar a causa del coronavirus.

Y ahora sabemos que no lo hemos hecho.

Pero debo decir, Señor Presidente, que desafortunadamente sabemos de al menos un caso en el que hemos perdido a un gibraltareño por Covid lejos de Gibraltar.

No es ningún consuelo para nosotros que un miembro de nuestro pueblo haya fallecido por el virus incluso aunque sucediese lejos de nuestras costas.

Cuando abandonamos este lugar a mediados de marzo, Señor Presidente, el Gobierno había acudido a esta Cámara con gran energía.

Partimos para embarcarnos en empresas mayores.

Probablemente las de mayor envergadura que ningún Gobierno haya tenido que gestionar durante la época de Gobierno civil en Gibraltar.

COMUNICADO

Y no me disculpo, Señor Presidente, por volver a elogiar de nuevo al sector público por la forma en la que ha reaccionado ante la llamada a la acción que debimos realizar.

De hecho, Señor Presidente, quiero decir a la Cámara que la reacción de Gibraltar ante esta crisis ha sido ejemplar.

Y no solo somos nosotros los que lo decimos.

Los asesores de la Organización Mundial de la Salud también lo han dicho.

Y la prueba de ello no se encuentra en un discurso, en un argumento o en algún aspecto metafísico.

Se encuentra en la realidad.

En la ausencia de fallecidos a causa del virus hasta la fecha.

En el hecho de que nuestro servicio sanitario no se ha visto sobrepasado.

Y en el extraordinariamente bajo número de infecciones que se han reportado entre la población residente.

Incluso ahora, a medida que realizamos más tests aleatorios que la mayoría del resto del mundo, apenas estamos detectando transmisiones comunitarias.

Y, sin embargo, en aquellos días iniciales, a medida que nos preparábamos para el impacto, no teníamos una bola de cristal que augurase este extraordinario éxito hasta la fecha.

De hecho, todos los indicadores señalaban hacia la dirección de un elevado número de víctimas potenciales.

Teníamos todos los motivos para temer que podíamos perder a muchos de nuestros seres queridos, en particular a los que pertenecen a sectores demográficos vulnerables.

Y teníamos todos los motivos para trabajar más que nunca para preservar las vidas de nuestros conciudadanos.

La vida se vio completamente alterada.

Primero, los restaurantes y bares comenzaron a cerrar a las 8 pm.

No es cualquier cosa, dado que lo hicimos un viernes por la tarde.

Y aun así vimos que todo el mundo cumplió las normas.

La importancia del cumplimiento, de trabajar por el bien de Gibraltar en lugar del beneficio personal que estaba en riesgo, resultaba clara para el sector.

COMUNICADO

Todos ellos respondieron de manera admirable a pesar de la probabilidad de enormes pérdidas económicas como resultado [de ello].

El Consejo de Ministros se reunió durante el fin de semana con el líder de la Oposición aquí presente.

Resolvimos aprobar una normativa para confinar a los mayores de 70 años.

Declaramos un Estado de Incidente Grave (Major Incident) y establecimos niveles de gestión e información.

Cerramos por completo los establecimientos de hostelería.

Introducimos un sistema de mensajes de texto diarios por parte del Gobierno para asegurar que la publicación de las cifras de contagios no diese lugar a especulación descontrolada en los medios sociales.

Esta iniciativa continúa a día de hoy y ha demostrado ser el indicador de cifras de referencia para nuestro pueblo en cuanto a la prevalencia del virus en nuestra comunidad.

Agradezco a Gibtelecom esta excelente labor.

Introducimos una conferencia de prensa diaria en la que se anunciaban las cifras al público y que era transmitida a toda la nación por la cadena nacional GBC.

Gracias a los hombres y mujeres de GBC por estar a la altura.

Antes de esta emergencia, una conferencia de prensa diaria en directo era una meta inimaginable para todos nosotros.

Lo hemos logrado.

Los periódicos dieron un paso al frente e introdujeron las entregas gratuitas para los mayores de 70 en viviendas gubernamentales para personas en esta franja de edad.

También a ellos les agradezco la información y entretenimiento que han proporcionado.

A nivel personal, deseo dejar constancia del agradecimiento del pueblo de Gibraltar a los directores Brian Reyes, del Gibraltar Chronicle, y Joe García [Senior], de Panorama, por esta magnífica iniciativa.

Todo el mundo estaba trabajando unido.

Unidos para atravesar esta situación de una manera diseñada para asegurar que todos estuviésemos remando en la misma dirección.

Sin distraernos de la cuestión principal del momento.

COMUNICADO

Desarrollamos un hospital de campaña, Nightingale, desde cero.

Agradecemos especialmente a Stuart Bensadón y a su equipo la labor realizada en este aspecto, así como al Real Regimiento de Gibraltar (Royal Gibraltar Regiment).

Abrimos una nueva UCI, la cual afortunadamente está siendo cerrada en este momento.

Y estuvimos al borde de un Gobierno de Unidad Nacional.

Vale la pena detenerse sobre este punto en este momento.

La enormidad de la situación que afrontábamos era tal que ambos [rivales políticos] estábamos dispuestos a considerar esta medida.

Hoy, en los soleados días de finales de mayo, sin ninguna víctima por Covid, es posible que algunos no comprendan cómo pudimos llegar a contemplar este paso.

Pero dirijamos la vista hacia donde nos encontrábamos [en ese momento].

Afrontábamos estimaciones de cientos y hasta miles de muertos en Gibraltar en un periodo de tan solo unas pocas semanas o meses.

Tuvimos que desarrollar la capacidad de enterrar a muchas víctimas.

Tuvimos que desarrollar una nueva morgue.

Tuvimos que interrumpir los servicios religiosos.

Y, Señor Presidente, el 23 de marzo confinamos a toda nuestra población.

Restringimos las libertades civiles de un modo que jamás habríamos deseado, pero que se había vuelto esencial.

Restringimos libertades que he jurado proteger.

Restringimos el funcionamiento de las partes de nuestra Constitución por las que hemos luchado durante décadas como habitantes civiles de esta antigua fortaleza militar.

Pero era necesario hacerlo.

Y nuestro pueblo lo ha comprendido y aceptado de manera casi universal.

Se trata de la primera vez en nuestra historia que las autoridades civiles de Gibraltar han restringido el movimiento de los gibraltareños en Gibraltar.

Y fue en el desarrollo de este dramático contexto en el que dos rivales políticos históricos, GSLP/Liberales y GSD, bajaron las armas políticas.

COMUNICADO

Trabajamos juntos.

Comprendí la importancia de comunicarme con mi homólogo de la oposición.

El líder de la Oposición comprendió la importancia de aceptar nuestra llamada [a trabajar juntos].

Si los peores acontecimientos que se nos habían pronosticado hubiesen llegado a suceder, es probable que hoy nos encontrásemos gobernando juntos.

Confirmé la situación con el Gobernador y comuniqué al líder de la Oposición que una correcta interpretación de la Constitución permitía el nombramiento de diez ministros junto al Ministro Principal.

Por lo tanto, hubiera podido introducir al Señor Azzopardi [jefe de la Oposición] como Ministro sin necesidad de prescindir de uno de los actuales.

Estuvimos cerca.

Pero afortunadamente, al final no fue necesario.

No porque no hubiésemos sido capaces de trabajar juntos.

Sino porque lo peor no llegó a ocurrir.

Y encontramos una forma de trabajar juntos sin necesidad de dar ese paso final.

Creo que ambos nos alegramos de haber podido evitar cruzar ese rubicón.

Pero este es un ejemplo de lo potencialmente peligrosa que era la situación.

Un Ministro Principal del GSLP estaba considerando ofrecer la responsabilidad ejecutiva de un Gobierno GSLP/Liberales al líder del GSD y además uno del equipo de 1996 [que inauguró 15 años de gobiernos del GSD hasta 2011].

Me entristece leer algunos comentarios mal informados por parte de unos pocos individuos mal informados que sugerían que este había sido un periodo muy bajo de nuestra democracia.

La realidad es la contraria y cualquiera que entienda los detalles de la democracia comprende que requiere de momentos de unidad y no que, en momentos clave, las personas deban continuar presentando oposición solo por presentarla, como si esa fuese una indicación o criterio necesario de democracia.

Existe un momento para ello.

Y también existe un momento para la unidad.

Agradezco a los miembros de la Oposición su apoyo, así como al líder de la Oposición.

COMUNICADO

Le he invitado a dirigirse a nuestro pueblo junto a mi durante una Conferencia de Prensa en [la sede del Gobierno en] el Nº 6 de Convent Place en una apropiada e histórica representación visual de la unidad que alcanzamos en el frente común que hemos mantenido.

Creo que ese momento perdurará en la historia política de nuestra nación durante muchas generaciones, puesto que era tan improbable como inaudito.

Como dije durante la última vez que nos reunimos, debemos intentar galvanizar el espíritu de cooperación de cara al futuro, aunque solo sea para eliminar de nuestro debate las reflexiones más personales que hemos visto en el pasado.

Pero también soy realista.

Veamos si al menos podemos no emplear apelativos inapropiados durante las próximas horas.

Y al igual que Gobierno y Oposición trabajaron juntos, también lo hicieron muchos otros sectores.

Señor Presidente, el Comité de Asesoramiento y Enlace Económico del Covid (Covid Economic Liaison and Advisory Council, CELAC) que establecí como resultado del presupuesto de emergencia que presentamos ante esta Cámara durante la última sesión ha incluido a representantes de intereses contrapuestos.

Sindicatos y organizaciones patronales han colaborado para asesorar al Gobierno de un modo altruista.

Las reuniones del CELAC no han sido breves, pero a ellas han acudido asiduamente los miembros de las organizaciones representadas.

Todos han buscado proteger a sus organizaciones, pero con una actitud de GIBALTAR PRIMERO que resulta encomiable y por este motivo la menciono ante esta Cámara.

Deseo expresar el agradecimiento a todos los miembros de ese comité en nombre del Gobierno y el pueblo de Gibraltar.

Nos han ayudado a desarrollar nuestras medidas para negocios, nuestras medidas BEAT Covid-19 para proteger a los empleados en estos momentos difíciles.

También hemos sido capaces de acordar estas medidas con el líder de la Oposición y el [Miembro de la Oposición para las Finanzas Públicas] Roy Clinton.

Y la maquinaria del Gobierno ha cumplido en este aspecto de un modo notable.

Se han publicado reglamentos y directivas en tiempo récord y han sido traducidas a varios idiomas relevantes.

COMUNICADO

Un esfuerzo notable liderado por el Secretario de Finanzas (Financial Secretary), el Comisario de Hacienda (Commissioner of Income Tax), la Directora de Empleo (Director of Employment) y el Auditor General (Accountant General).

Sus equipos han estado más que magníficos, al igual que lo han estado las Oficinas Legales del Gobierno (Government Law Offices).

En estos tiempos, Señor Presidente, me he reunido con el Primer Ministro y dialogado con el Ministro de Exteriores y el Ministro para Europa [del Reino Unido].

Con este último en varias ocasiones.

También he hablado con el Ministro del Interior y con la Ministra de Exteriores de España, así como el Presidente de la Junta de Andalucía.

El contacto político ha sido fluido.

Y la frontera no ha sido un cuello de botella de un modo diseñado para perjudicar a Gibraltar, como podría haberlo sido en el pasado.

Esto también supone un enorme éxito.

Y por lo tanto ahora, a medida que reflexionamos sobre dónde nos encontramos, cómo hemos logrado llegar hasta aquí y cómo avanzaremos hacia el futuro, resulta claro que queda mucho por hacer.

Ya estamos trabajando en una nueva iniciativa de Desbloquear el Peñón (Unlock The Rock).

Un segundo documento del Grupo de Trabajo de Reinicio y Recuperación (Restart and Recover Task Force) que será publicado a principios de julio y tratará sobre el proceso que se iniciará el 1 de agosto.

Anticipo que una parte final de la serie de iniciativas de Desbloquear El Peñón será la tercera entrega, prevista para finales del verano u otoño, a cargo del Grupo de Trabajo para el Futuro (Task Force Future).

Tendremos que considerar juntos cómo gestionar el año fiscal extendido que se encuentra programado hasta finales de septiembre.

Y en breve anunciaremos cómo proponemos continuar apoyando a negocios e individuos a partir del 30 de junio.

Sin embargo, no deseo anticipar cuestiones relativas al debate programado sobre las Medidas BEAT Covid-19.

COMUNICADO

Señor Presidente, ahora comienza la labor de desarrollar estos mecanismos de apoyo económico para todos nuestros negocios y continuar intentando mantener la cifra más baja posible de víctimas del desempleo.

Señor Presidente, esta labor será difícil y el trabajo que está llevando a cabo CELAC será casi tan importante como el que ha realizado hasta ahora y espero que seamos capaces de avanzar juntos en esta Cámara con respecto a estas cuestiones.

Espero tener información de CELAC sobre varias nuevas propuestas a finales de esta semana y a continuación espero poder sentarme con el líder de la Oposición y el señor Clinton para consultarles sobre las nuevas medidas propuestas.

Estas serán las medidas que se aplicaran a partir del 30 de junio, [cuando finaliza] el periodo para el cual se han acordado los mecanismos BEAT Covid-19.

Señor Presidente, lo que nos queda por delante podría ser aún más duro que lo que hemos pasado hasta ahora. Existe la oportunidad de un nuevo futuro, un nuevo futuro que requerirá valor y coraje. Resultaría muy sencillo volver a los antiguos comportamientos.

Plegarse a lo popular y no adoptar las medidas más correctas para nuestra comunidad. No hemos sido elegidos para plegarnos a lo popular.

Señor Presidente, debemos alejarnos de las posturas que simplemente resultan cómodas y debemos esforzarnos. Quizá ya nos hayamos esforzado más de lo que nadie esperaba, al convertir nuestras armas políticas en arados y ofrecer la mejor versión de cada uno de nosotros durante las últimas 12 semanas.

Tenemos la oportunidad de hacerlo. Tenemos la obligación de hacerlo. Creo que Gibraltar está reclamando que lo hagamos a medida que encaramos el futuro en esta Cámara.

Señor Presidente, antes de volver a mi asiento, es mi obligación dejar constancia ante esta Cámara de la solidaridad del pueblo de Gibraltar con todas las naciones a nuestro alrededor que han perdido ciudadanos por el Covid 19.

Todos los pueblos del mundo, ya sea China donde comenzó esta situación, Italia donde vimos el principio de la explosión en Europa, nuestra vecina España, o el Reino Unido o Marruecos, todos los lugares del mundo que hayan sufrido pérdidas por el Covid deben saber que cuentan con la solidaridad de esta pequeña nación que no ha perdido a nadie por el Covid hasta la fecha. Señor Presidente, como dijo el Ministro Licudi cuando se encontraba en su puesto [reemplazando al Presidente], a medida que nos preparábamos para una suspensión *sine die*, el Covid era una batalla que afrontábamos y era una batalla que ganaríamos.

Después de doce semanas, Señor Presidente, vamos ganando por puntos.

COMUNICADO

Nota a redactores:

Esta es una traducción realizada por el Servicio de Información de Gibraltar. Algunas palabras no se encuentran en el documento original y se han añadido para mejorar el sentido de la traducción. El texto válido es el original en inglés.

Para cualquier ampliación de esta información, rogamos contacte con Servicio de Información de Gibraltar

Miguel Vermehren, Madrid, miguel@infogibraltar.com, Tel 609 004 166

Sandra Balvín, Campo de Gibraltar, sandra@infogibraltar.com, Tel 637 617 757

Eva Reyes Borrego, Campo de Gibraltar, eva@infogibraltar.com, Tel 619 778 498

Web: www.infogibraltar.com, web en inglés: www.gibraltar.gov.gi/press-office

Twitter: [@InfoGibraltar](https://twitter.com/InfoGibraltar)



PRESS RELEASE

Date: 28th May 2020

Chief Minister's Address to Parliament – 28th May 2020

Mr Speaker

The time since this Parliament last met has been one that will be talked of for many years.

This has been a time that will be referred to in our history for generations to come.

When we adjourned sine die last time, my final words to the Parliament then were that 'the community should brace itself'.

It is quite something that the senior, elected, political leader of this community had to use those words, in peace time, in this House.

But that is where we were on the 20th of March, Mr Speaker.

We knew that we are as ready as possible then for the arrival of a wave of COVID 19.

We knew we had to hope for the best.

And we knew we were prepared for the worst.



But even in that situation we were clear : we did not want to lose any Gibraltarian or any resident of Gibraltar to the Coronavirus.

And now we know we have not.

I should just say, Mr Speaker, that unfortunately, we are aware of at least one case in which a Gibraltarian was lost to COVID away from Gibraltar.

It is no consolation for us that one of our people has succumb to the virus even if this was far from our shores.

And as we left this place in mid March, Mr Speaker, the Government had come before the House in high gear.

We left to move into even higher gear.

Probably the highest gear in which a Government has had to operate in the period of civilian Government in Gibraltar.

And I make no apology Mr Speaker for again praising the public sector for the way it has reacted to the call for action we had cause to undertake.

Indeed, Mr Speaker, I want to tell the House that the reaction of Gibraltar to this crisis has been exemplary.

And it is not just us who say so.

Advisors to the World Health Organisation have said so.



And the proof of that is not in a speech, in an argument or in any metaphysical aspect.

It is in the pudding of reality.

In the absence of casualties to date from the virus.

It is in the fact that our health services were not overwhelmed.

And it is in the extraordinarily low numbers of infections we have seen reported amongst the resident population.

Even now, as we are doing more random testing than most places in the world, we are seeing almost no community transmissions.

Yet in those early days, as we braced, we had no crystal ball to point us to this extraordinary success to date.

In fact, we have every indicator pointing in the direction of massive potential casualties.

We have every reason to fear that we might have lost many of our most loved ones, in particular in the vulnerable demographic sectors.

And we had every reason to work harder than ever to preserve the lives of our fellow countrymen.

Life was turned upside down.

First, restaurants and bars were closed from 8pm.



No mean feat as we did that on a Friday afternoon.

Yet we saw all comply.

The importance of complying, of working for team Gibraltar rather than for the personal profit at stake, was clear to every operator.

All responded admirably despite the likelihood of huge financial losses as a result.

The Cabinet met over the weekend with the Leader of the Opposition present.

We resolved to pass regulations to confine our over 70s.

We declared a Major Incident and established tiers of command and reporting.

We closed catering establishments completely.

We introduced a daily text message from the Government to ensure that the issue of the numbers of infections was not one for unhinged speculation on social media.

That continues to this day and has proven the reliable index of numbers for our people when it comes to the prevalence of the virus in our community.

Thank you to Gibtelecom for that excellent work.

We introduced a daily press conference where these numbers were provided to the public and broadcast to the whole nation by the national broadcaster GBC.



Thank you to the men and women of GBC for really stepping up.

A daily live press conference was an unimaginable standard for us all before this emergency.

We achieved it.

Newspapers stepped up and introduced free deliveries for the over 70s in government elderly housing.

Thank you to them too for the information and entertainment they will have provided.

I personally record the thanks of the people of Gibraltar to editor Brian Reyes of the Gibraltar Chronicle and Joe Garcia Snr of Panorama for this magnificent initiative.

So everyone was working together.

Clubbing together to get through this is a way that was designed to ensure we were all rowing in the same direction.

Undistracted from the main matter at hand.

We developed a Nightingale hospital ward from scratch.

Particular thanks to Stuart Bensadon and his team for the work they did on that as well as to the Royal Gibraltar Regiment.

We opened a new ICU, which is mercifully now closing.



And we were on the cusp of a Government of National Unity.

That is worth just pausing over in this place.

The enormity of what we were facing was such, that we were both ready to consider that.

Today, in the sunny uplands of late May, with no casualties to COVID, some might not understand how we even considered that.

But look at where we were.

We were looking at estimates of hundred or of thousands of Gibraltar dead in a period of a few short weeks or months.

We had to develop the capability to bury mass numbers of people.

We had to develop a new morgue.

We had to stop religious worship.

And Mr Speaker, on the 23rd March we locked down our whole population.

We restricted civil liberties in a way I would never have wished to but which became essential.

We restricted rights that I have sworn an oath to protect.



We restricted the operation of those parts of our Constitution which we have fought through over the decades as the civilian inhabitants of this once military fortress.

But it had to be done.

And our people have almost universally understood and accepted that.

This is the first time in our history that the civilian authorities of Gibraltar have restricted the movement of Gibraltarians in Gibraltar.

So it was in that dramatic developing context that the two historic political rivals, the GSLP Liberals and the GSD downed political weapons.

We worked together.

I understood the importance of reaching out to my opposite number on the opposition benches.

The Hon Leader of the Opposition understood the importance of accepting our call.

If the worst of the events we had been told to expect had come to pass, we would today likely be sitting in Government together.

I had cleared with His Excellency the Governor and had communicated to the Leader of the Opposition that a proper interpretation of the Constitution permitted the appointment of ten ministers alongside a Chief Minister.

I was therefore able to bring Mr Azzopardi in as a Minister without having to remove one of the existing portfolio holders.



We were close.

But in the end it was happily not necessary.

Not because we would not have been able to work together.

But because we did not see the worst materialise.

And we found a way of working together without that final step.

We were, I think, both pleased to have been able to avoid crossing that rubicon.

But this is an illustration of just how dangerous the position potentially was.

A GSLP Chief Minister was considering offering executive responsibility in a GSLP Liberal government to a GSD leader – and to boot to one of the team of 1996.

It saddens me when I read ill-informed comment by a very few ill-informed commentators that suggest that this has been a low period for our democracy.

The opposite is true and anyone who understands the detail of democracy understands that it requires moments of unity and not that in key moments people should continue to oppose for the sake of it as if that were a necessary mark or criteria for democracy.

There is time for all that.

There is also time for unity.



I thank honourable members opposite for their support and the Honourable the Leader of the Opposition also.

I invited him to address our people alongside me in a Press Conference at No6 Convent Place in a fitting, historic, visual representation of the unity that we achieved in the common front we have maintained.

That moment I think is one that will live on in the political history of our nation for many generations as it was as unlikely before as it was unprecedented.

As I said at the last meeting, we must try to galvanise the spirit of cooperation going forward if only to purge our debate of the more personal reflections we have seen in the past.

But I am a realist too.

Let's see whether we can at least not call each other names for the next few hours!

And as the Government and the Opposition worked together, so did so many other sectors.

Mr Speaker the Covid Economic Liaison and Advisory Council which I established as a result of the emergency budget we brought to this house at the last session has included representatives of sometimes competing interests.

Unions and business representative organisations have worked together to advise the government in way that has been selfless.

CELAC meetings are not short, but they have been attended assiduously by the members of the representative organisations.



Each as batted for their organisations but with a GIBRALTAR FIRST attitude which is commendable and which I refer to this House for that reason.

I thank all the members of that committee on behalf of the government and people of Gibraltar.

They helped us to develop our measures for business and our BEAT COVID Measures to put a shield around employees in this difficult time.

We were able to agree these also with the Leader of the Opposition and the Hon Mr Clinton.

And the machinery of Government delivered on these in a remarkable way.

Publishing regulations and guidance notes in record time and translated into various relevant languages.

A remarkable effort led by the Financial Secretary, the Commissioner of Income Tax, the Director of Employment and the Accountant General.

Their teams have been better than superb, as have our Government Law Offices.

In this time, Mr Speaker, I have met with the Prime Minister and spoken to the Foreign Secretary and the Minister for Europe.

The latter on a number of occasions.

I have spoken also to the Spanish Ministers for the Interior, and to the Spanish Foreign Secretary as well as to the President of the Junta de Andalucía.

Political contact has been fluid.



And the frontier has not been a choke point in a manner that has been designed to prejudice Gibraltar as it might have been in the past.

That too is an enormous success.

And so, now, as we reflect on where we are, how we managed to get here and how we will move forward, it is clear that there is much now to do.

We are already working on a new UNLOCK THE ROCK.

A second document from the RESTART AND RECOVER TASK FORCE which will be issued in early July and will deal with the process to come from the 1st of August.

I anticipate a final part to the UNLOCK THE ROCK series will be the third instalment and it will be for the late summer and autumn and from TASK FORCE FUTURE.

We will have to consider together how we deal with the extended financial year which is now programmed to run to the end of September.

And we will shortly be announcing how we propose to continue to support businesses and individuals beyond the 30th June.

I do not, however, want to anticipate questions on the order paper on the BEAT Measures.

Now the work begins, Mr. Speaker, to develop those economic support mechanisms for all our businesses and to continue to try and see as low a set of casualties to unemployment as possible.



It is going to be difficult, Mr. Speaker, and the work that CELAC is doing now is going to be almost as important as the work that it has done and I do hope that we will be able to move forward together in this house on those issues.

I expect to have feedback from CELAC on a number of new proposals by the end of this week and then I expect to be able to sit down with the Leader of the Opposition and Mr. Clinton to consult them on those new proposed measures.

Those will be the measures that go beyond the 30th of June, the period for which we have agreed the BEAT COVID mechanisms.

Mr. Speaker, what is ahead of us might be even more daunting than what is now behind us. There is an opportunity for a new future, a new future that will require courage and it will require bravery. It will be very easy to fall on the old ways.

To pander to the popular and to not take the steps that are the right steps for our community. We are not elected to pander to the popular.

Mr. Speaker, we need to move away from that which is just comfortable and we need to stretch ourselves. Perhaps we have stretch ourselves more than anybody expected already, in the way that we beat our political weapons into ploughshares and delivered the best of each of us in the past 12 weeks.

There is an opportunity to do that. There is a requirement to do that. Gibraltar, I think, is clamouring for us to do that as we go forward in this House.

Mr. Speaker, before I sit down, it is incumbent on me to put on the record of this House the solidarity of the People of Gibraltar with those nations around us that have lost citizens to COVID 19.

And to those all around the world, whether it is in China where this began, in Italy, where we saw it explode in Europe, in our neighbouring Spain, or indeed, Mr Speaker, in the United Kingdom or in Morocco, everywhere in the world that has suffered loss to COVID must loss to cope with must understand that they have the solidarity of this small nation that has not to date lost anyone to



COVID. Mr Speaker, the Hon Minister Licudi when he was in your chair as we rose to adjourn *sine die* told us last time that COVID was the battle we faced and it was a battle we will win.

Twelve weeks on, Mr Speaker we are ahead on points.